
كسي بتواند براي پنج نفر اشتغالزايي كند تا 100 
ميليون هم مي دهيم. 

صندوق ولايت براي پرداخت وام هايش 
از چه ضوابطي پيروي مي كند؟ 

صندوق ولايت تابع ضوابط بانك هاي ديگر نيست. 
يعني ما اصلًا ضامن نمي خواهيم. تحت پوشش به 
سراغ خودمان مي آيد و در سهل ترين حالت وامش 
را دريافت مي كند.  البته اين كار با كمك دولت و 

مجلس و صرف انرژي زياد انجام شده است. 
چه تضمين و نظارتي روي وام ها هست 
كه به نتيجه برسد. يعني براي نسوختن 
پول و درست سرمايه گذاري شدن چه 

برنامه هايي داريد؟
تذكر بسيار درستي است و تجربه نشان مي دهد 
حتي قبلًا دولت ها هم در اين امر موفق نبوده اند. 
در وام هاي دولتي وام را ب��ه كارآفرين داده اند تا 
ايجاد اشتغال كند اما او مي خواس��ته نيرو را كم 

كند؛ دو هدفي كه متناقض هستند. 
ما الان وام را به خود اف��راد مي دهيم. مگر اينكه 
واقعاً يك كارآفرين باشد كه مطمئن باشيم اين 5 
تا 20 ميليون )به ازاي هر نفر شغل( را به او بدهيم 

مي تواند پنج نفر را مشغول به كار كند. 
خيلي مواقع سختگيري مي كنيم. چون اگر اين 
اتفاق نيفتد هم پول ما از دس��ت رفته است و هم 

كسي مشغول به كار نشده است. 
اين به هنر ما و تدبير و حساس��يت و التزامي كه 

مي گيريم بستگي دارد. 
چن�د درصد وام هاي ش�ما در مس�ير 
اشتغال هزينه مي ش�ود و اگر پولي به 
مددجويي داديد و به هر دليلي سوخت 

و به نتيجه نرسيد چه مي شود؟
بيش از 70 درصد وام هاي امداد به علت س��بك 
بودن به راحتي مي تواند موجب ايجاد يك ش��غل 

خانگي شود. 

بخشي از وام ها براي كارهاي ضروري است. الان 
طوري ش��ده كه بانك ها ديگر حوصله پرداخت 
وام هاي خرد را ندارند. البته اين در شرايطي است 
كه مردم نيازمند همين وام هاي خرد هستند. وام 
2 ميليوني و 5 ميليوني و 10 ميليوني مي دهيم؛ 

كاري كه در جامعه متولي نداشت. 
اما نكته قابل توجه اين اس��ت كه صندوق ولايت 
واقعاً قرض الحس��نه پرداخت مي كند و يك ريال 

هم سود نمي گيريم. 
حتي كارمندي كه آنجا مش��غول فعاليت اس��ت 
حقوقش را از ام��داد مي گي��رد و از حق مددجو 

برداشت نمي كند. 
معتقديم مي توانيم به لطف خدا وام هاي خرد را از 
جامعه جمع كنيم. يعني كساني كه محتاج مبالغي 

زير 10 ميليون هستند را پوشش مي دهيم. 
اما در م��ورد از بين رفت��ن وام ها باي��د بگويم اولاً 
همه وام ها بيمه هستند. هم اكنون هستند برخي 
مددجوها كه به خاطر وام درگيرند. زيرا بيمه نبودند. 
بنابراين وام مددجوهاي ما كلاً بيمه شد و اگر خداي 
ناكرده مشكلي پيش آمد، يا وام گيرنده از دنيا رفت، 
كس��ي درگير اين موضوع نمي شود. از طرف ديگر 
همه مددجوها را بدون استثنا بيمه حوادث كرده ايم. 
ش��ايد خيلي از كارمندان چنين امتيازي نداشته 

باشند اما مددجوهاي ما بيمه حوادث هستند. 
دورانديش��ي كه مد نظ��ر داريم اين اس��ت. اگر 
زلزله اي آمد يا س��يل و حادث��ه ديگري رخ دهد، 
همه بيمه هستند. با اين كار، اتفاقات ثبت مي شود 
و خس��ارات را بيمه مي دهد. كارهايي كه جامعه 

هدف را پوشش مي دهد. 
البته ما هم يك ضري��ب خطايي را براي خودمان 
و مددجوياني كه وام مي گيرند در نظر گرفته ايم. 
هم اكنون 62 درصد خانواده هاي تحت پوشش، 
داراي سرپرس��ت خان��واده زن هس��تند. يعني 
همسرشان فوت كرده است. حال ما چه انتظاري 
بايد داشته باش��يم از يك خانم كه هم خانواده را 
اداره كند، هم بچه ها را بزرگ كند و هم كارآفرين 
باش��د؟ واقعاً چه كاري بايد بكند؟ خيلي سخت 
است. ما كمك مي كنيم تا فرش��بافي يا خياطي 

يا گلدوزي و آش��پزي كند. كاري كه اجازه بدهد 
مادر در كنار خانواده باش��د. اگر بخواهيم كاري 
ايجاد كنيم كه دور از خانواده باشد به او ظلم كرده 
و يك آسيب ديگر براي او و بچه ها و تحصيلشان 

به وجود آورده ايم. 
با تمام اين مشكلات و تفاسير بايد بگويم جامعه 
هدف ما خوش حساب ترين ها در بانك ها هستند. 
آنها كه وام هاي 2 ه��زار ميلي��اردي گرفته اند و 
نمي دهند مطلع باشند بر اس��اس اعلام بانك ها 
كمتر از يك درصد وام هاي امداد لاوصولي است. 

ش�ما معتقديد ه�ر تع�داد خيريه بنا 
بش�ود به نفع شماس�ت. ام�ا در زلزله 
اخي�ر كرمانش�اه حدود 2000 ش�ماره 
حساب در شبكه هاي اجتماعي دست 
به دست شد، آيا اين نش�ان از اعتماد 

نداشتن مردم به خيريه ها نيست؟
نه. ما فكر مي كنيم خيريه ها مزاحم نيستند. رقيب 
نيستند. منتها در مجوز دادن و نظارت ها بايد دقت 
زيادي ش��ود. خيريه ها از قديم در جامعه ريش��ه 
دارند و حضرت آقا هم در اين ب��اره به بنده تذكر 
داده اند كه به جايگاه اين خيريه ها و مردم ديندار و 
متدين احترام بگذاريم. البته يك تذكر هم دادند و 
فرمودند انقلاب هاي مخملي را در قالب خيريه ها 

انجام مي دهند. 
در مجموع اصل كار خيريه ها درس��ت است. چه 
كسي گفته حتماً بايد زير نظر كميته امداد باشند. 
فقط بايد دقت كرد خيريه ها همسو باشند و نيت 

خير داشته و متدين و مؤمن باشند. 
من فكر نمي كنم اگر كس��ي به خيريه اي اعتماد 

كرد به من بي اعتماد است. 
اما در حال حاضر خيريه هايي هستند 
كه درآمدزا بوده و به صورت وراثتي و 
نسل به نس�ل آمده اند و حالا به فساد 

كشيده شده اند. 
من رد نمي كنم. يك اشكالي در قانون ماست و در 
مجلس هم گفته ام و آن هم اينكه در حال حاضر 
س��ه مركز مجوز خيريه مي دهد؛ وزارت كش��ور، 

بهزيستي و نيروي انتظامي. 
دوم اينكه خيريه ها بعد از ايجاد رها هستند. اين در 
حالي است كه كميته امداد بيشتر وقتش را صرف 

پاسخگويي به نظارت ها مي كند. 
سازمان بازرسي كل كشور، ديوان محاسبات كل 
كشور، حراست كشور و شركت مفيدراهبر و دفتر 
رهبري و... همه ما را كنترل مي كنند كه انحرافي 

نداشته باشيم. 
اما خيريه ها را چه كسي كنترل مي كند؟ چرا مجوز 

مي دهيد و كنترل نمي كنيد؟
اگر خيريه اي تخلف كرد بايد يك كارت زرد به آن 

نهادي كه مجوز را صادر كرده بدهند. 
مردم به اينها اعتماد كرده اند. 

مردم اهل خير هستند و فكر كرده اند اين خيريه 
كمك هايشان را مي برد و به نيازمندان مي رساند. 

اين يك شكاف قانوني است. 
قانون اي��ن مجوز را به كميته ام��داد نداده كه در 
مورد عملكرد خيريه ها س��ؤال كني��م و آنها هم 
پاسخگوي ما نيستند.  دولت مسئول است وقتي 
مجوزي مي دهد به تبعش برود و نظارت و كنترل 
كند. با اين حال بارها گفته ايم اگر اين مجوز را به ما 
بدهند حاضريم مسئوليت بپذيريم و كنترل كنيم 

و پاسخگو هم باشيم.
در مورد س�هام عدال�ت جامعه تحت 
پوشش�تان برنامه اي نداريد؟ آيا فكر 
نمي كنيد اگ�ر اين س�هم ها ه�م زير 
نظ�ر ش�ما باش�د در خدمات رس�اني 

مطلوب ترتان تأثيرگذار باشد؟
همينطور اس��ت. مثل يارانه ها معتقديم س��هام 
عدالت مربوط به جامعه هدفمان هم بايد زير نظر 
ما باشد. مي گوييم اين افراد سهام عدالت دارند اما 
اصلًا نمي دانند چه سهمي و از كجا مال آنهاست؟ 
دولت اعلام كرده قرار است 150 هزار تومان در سه 
مرحله به سهامداران بپردازد. حتماً مددجويان ما 
هم اين پول را خرج مي كنند و تمام مي شود. فردا 
هم بعد از آزاد كردن سهم ها، آن را مي فروشند و 
2ميليون تومان از دستشان مي رود. چرا بايد اين 
كار انجام شود؟ دولت مي تواند توليت سهام ها را به 
ما بسپارد. ما ممكن است ارزش افزوده چند برابري 
براي آنها ايجاد بكنيم. در حال حاضر متولي اينها 
دولت است. دولت وقتي واگذار كرده است نبايد 
برود و در صنايع مختلف سهامداري بكند. چون 

قانوناً حق ندارد. اين سهام ها واگذار شده است. 
وقتي به م��ا واگذار ش��د مي توانيم ب��ه نيابت از 
مددجويان برويم و پيگير كارها باش��يم كه چرا 
س��ود اينها به اين صورت تقسيم ش��ده؟ اگر اين 
اتفاق بيفتد هم سهام از دست جامعه تحت پوشش 
خارج نمي ش��ود و هم پش��توانه اي مال��ي تا مرز 

خودكفايي برايشان ايجاد مي شود.
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در حال حاضر چند نفر تحت پوش�ش امداد 
هستند؟

يك و نيم ميلي��ون خانواده معيش��ت بگير كه مجموعاً 
حدود 3 ميليون نفر مي شوند. 

اما مسئولان در رده ها و جايگاه هاي مختلف 
آمارهاي ديگ�ري ارائه مي كنن�د. حتي اين 
آمارها تا 5 ميليون نفر زير خط فقر هم عنوان 

شده است…
وقتي مي گوييم دولت به همه افراد در تمام كشور يارانه 
مي دهد به اين معناست كه كسي بدون نان شب نيست. 
اينكه برخي افراد پولش��ان را صرف مباحث و نيازهاي 
ديگر مي كنند بحث ديگري است. اما ما معتقديم وقتي 
نان ش��ب نداري، خرج كردن پول ب��راي كارهاي ديگر 
اشتباه اس��ت. البته براي افراد و خانواده هايي كه تحت 
پوشش امداد هستند به غير از يارانه مبالغ ديگري هم در 

نظر گرفته شده است كه به آنها پرداخت مي شود. 
پس با اين هدفمندي چنين استنباط مي شود كه همه به 
اندازه نان شب دارند كه آنها را فقير مطلق عنوان نكنيم. 
متأس��فانه در كش��ور و در بحث آمارها مشكل داريم به 

همين خاطر صداهاي مختلفي شنيده مي شود. 
در دولت ها هم هرگز به يك اتفاق نظر نمي رسند و اين 
مسئله حل نمي شود. به همين خاطر معتقدم روي همه 

اين آمارها نمي توان حساب منطقي باز كرد. 
البته رد نمي كنم فقر مطلق وجود ندارد اما اينكه حجمش 

چقدر است بايد بر اساس تحقيق و آمار دقيق باشد. 
از نظر شما فقر بايد بر چه اساس و معيارهايي 

تعريف شود؟
بايد ببيني��م چه س��طحي از رف��اه را در جامعه تعريف 
مي كنيم كه بر اساس آن بگوييم پايين تر از آن فقر است. 
اين بستگي به نظام و مملكت و دولت دارد و مهم تر اينكه 
نبايد بنيان كارهايمان را روي آمارهاي اشتباه بنا كنيم. 
امروز نيازه�اي خانواده ها تغيي�ر كرده و بر 
همين اساس فقر هم با تعاريف جديد خود را 
نمايان مي كند. آيا وقتي خانواده اي  نمي تواند 
نيازه�اي تحصيلي ك�ودك ي�ا نوجوانش را 

تأمين كند، فقير نيست؟
بله. ما تعاريف جديد را هم شنيده ايم و هم لمس كرده ايم. 
مثلاً وقتي به خانواده مددجوها مي رويم، بچه ها مي گويند 
تبلت و رايانه مي خواهيم. س��ؤال ما هم اين است كه آيا 
نداشتن تبلت و رايانه جزو فقر و داشتنش توانمندي به 

شمار مي آيد؟
هرچند ممكن اس��ت در آن خانه از نظ��ر نياز به كفش 
و لباس هم مش��كل داشته باش��ند اما بچه ها مي گويند 
معلم گفته بايد كارها و برنامه ها در گروه و از طريق اينها 

پيگيري شود. 
يا در روستاها اكثر افراد گوشي موبايل دارند. آيا نداشتن 

يك گوشي نشانه فقر و داشتنش توانمندي است؟
ما چيزهاي��ي را براي زندگي ها تراش��يده ايم كه همگي 
هزينه زا هستند. يعني گوشي تلفن، خريدنش يك هزينه 
است و ماهانه هم هزينه اي براي استفاده از آن لازم است. 
يا آموزش و پ��رورش كاري كرده ك��ه دانش آموزان اگر 
تبلت يا رايانه نداشته باشند در پيشرفتشان خلل ايجاد 
مي شود.   اينها مسائلي هس��تند كه ما را درگير كرده و 

نمي توانيم فقط به معيشت خانواده ها فكر كنيم. 
آقاي فتاح! ش�ما ب�ه دولتي ب�ودن خدمات 
عموم�ي اعتق�اد داري�د؟ يا فك�ر مي كنيد 
بايد هزينه ها آزاد باش�د و هر كس به اندازه 

مصرفش در هر زمينه پرداخت كند؟
در تمام دنيا حكومت ه��ا مس��ئوليتي در قبال ملت ها 
دارند كه بايد ب��ه قدر توان و وسعش��ان نيازهاي آنان را 
مرتفع كنند.  بر همين اساس رتبه بندي هايي به وجود 
مي آيد و اين رتبه بندي بر اساس توانمندي اقتصادي و 

درآمدي آن كشور ها معنا پيدا مي كند. در اين رده بندي 
كش��ورهايي در ترازهاي بالاتر قرار دارند كه چند قلم از 
خدمات را به صورت كام��ل و صددرصدي به ملت ارائه 
مي كنند. مثل بهداشت و درمان، آموزش و پرورش و بيمه 
كه به تك تك ش��هروندان با عدالت و به صورت مساوي 

سرويس داده مي شود. 
انجام و خدمات رساني در اين زمينه ها را دولت به سازمان 
يا نهادي واگذار نمي كند و بسيار مهم است كه اين كارها 

به نحو احسن و در بالاترين سطح ارائه شود. 
همه افراد از بدو تولد بيمه مي ش��وند و همين پشتوانه 

بزرگي است كه تا آخر عمر همراه آنهاست. 
وقتي اين خدمات را كنار بگذاريم، در باقي موارد حرفه اي 
عمل مي شود و هزينه تمام خدمات به نسبت استفاده و 
بهره مندي، از مردم گرفته مي شود. آنها هيچ توصيه اي 
براي كم مص��رف كردن ندارن��د. زيرا هزينه ه��ا آنقدر 
بالاست كه مردم خودشان نمي توانند اسراف كنند و هر 
كس هم كه بخواهد بيشتر مصرف كند بايد هزينه هاي 
بسيار بالايي بپردازد.   اما در كش��ور ما خدمات درست 
تعريف نشده است. مثلًا در حوزه بهداشت و درمان ناقص 
عمل مي كنيم، يا در بح��ث آموزش و پرورش خدمات و 

سرويس ها مساوي و درست نيست. 
به همين دليل مي بينيم در هر ش��هر، يك س��طح براي 
آموزش تعريف شده اس��ت. ببينيد در تهران و كاشان و 
شهرستان ها نحوه خدمات رساني آموزشي خيلي با هم فرق 
دارد. حالا اگر به يك روستاي دورافتاده برويم مي بينيم 
كاملًا شرايط فرق مي كند و آنقدر با افت آموزشي مواجه 
مي ش��ويم كه قابل مقايسه با شهرها نيس��ت. اين شيوه 
اصلًا درست نيس��ت و خلاف عدالت است.  ما مي گوييم 
همه هموطن هستند اما چرا بايد اين همه فرق باشد؟ آيا 
شرايطي را آماده كرده ايم كه تمام ايراني ها در بهره مندي از 

برخي خدمات به صورت كامل و برابر پيش بروند؟

مثلًا در قانون اساس��ي قيد ش��ده همه ايراني ها بايد از 
مسكن برخوردار شوند، آيا اين اتفاق رخ داده است؟ چرا 
يكي خانه بزرگ و يكي كوچ��ك دارد و افراد زيادي هم 

اصلًا از خودشان خانه اي ندارند.
فكر نمي كنيد ضع�ف بس�ياري از نهادهاي 
خدماتي نيز خود دليلي ب�راي دامن زدن به 
فقر در جامعه شده است؟ سازمان هايي مثل 
بيمه ها كه به خاطر پوشش ندادن مردم، باعث 
مي شوند وقتي در اثر حادثه اي، يك خانواده 
معمول�ي ن�ان آورش را از دس�ت مي دهد يا 
ازكارافتاده مي ش�ود، اجباراً به سراغ امداد 
بيايد، چون درآم�دي ندارند و هيچ كس هم 

از آنها حمايت نمي كند؟
كاملًا درست است. ما هم معتقديم اگر نظام درست كار 

كند به شدت از ورودي هاي امداد كاسته مي شود. 
در حال حاضر 6 ميليون شاغل داريم كه بيمه ندارند. چرا 
بيمه اجتماعي را اجباري نمي كنند؟ چرا ماشين ها بايد 

اجباراً بيمه شوند اما انسان ها نه؟ كدام مهم تر است؟ 
اگر تمام اف��راد جامعه بيمه ش��وند بعد از ه��ر اتفاق و 
حادثه اي مي توانند از بيمه ها استفاده كنند. بنابراين به 

سراغ امداد نمي آيند.
چرا يك كارمند دولت بعد از يك حادثه وخيم به سراغ ما 
نمي آيد؟ چون حقوق ازكارافتادگي مي گيرد. حالا چرا 

براي كارگران اين امتياز وجود ندارد؟
از ديگر دلايلي كه موجب افزايش ورودي هاي ما ش��ده 
بحث درمان است. داروها آنقدر گران هستند كه وقتي 
خانواده اي به س��راغ امداد مي آيد، حتماً از نفس افتاده 
است. همه زندگي اش را فروخته، چون بيمه ها، تجهيزات 
را تحت پوش��ش قرار نمي دهند. در يك كلام می توان 
گفت ضعف بيمه ها باعث ش��ده جامعه هر روز ضعيف و 

ضعيف تر شود.
اگر مناف��ذ ورودي به كميته ام��داد با تدبي��ر نظام و با 
سياس��ت هاي كلي كه مصوب شده اس��ت گرفته شود، 

شرايط خيلي بهتر مي شود. 
شما چندين بار در مورد بيمه سلامت و اينكه 
بايد گسترده ش�ود اظهار نظر كرده ايد. آيا 
نظرتان اين است كه مديريت اين كار به امداد 
انتقال يابد؟ يا مي خواهي�د دولت چترش را 

گسترده تر كند؟
نظرمان اين است دولت به وظايفش درست عمل كند. 
آموزش و پرورش وظيفه دولت است و ما نبايد براي فقرا 
مدرسه درست كنيم. مسكن وظيفه دولت است و ما نبايد 
محله فقرا درست كنيم، بيمه فقرا هم همينطور. ما مايليم 

دولت چترش را باز كند تا ورودي ها به امداد كم شود. 

امداد براي كاهش جمعيت تحت پوشش خود 
نيازمند ايجاد شغل است و شما بارها در مورد 
درآمدهاي پايدار صحبت كرده ايد، در همين 
راستا براي ايجاد اقتصاد درونزا چه كارهايي 

مي كنيد؟
كارهاي ما دو بخش اس��ت؛ يك بخش حمايتي كه بايد 
حتماً و به سرعت انجام ش��ود. يعني خانواده يا شخص 
تح��ت حمايت از گرس��نگي و زندگي س��اقط نش��ود. 
حمايت هايي كه بايد حتماً امروز انجام شود. مثلًا اگر به 
دانش آموز نيازمند رسيدگي نشود از تحصيل بازمي ماند. 
در اين ش��رايط نمي توانيم به اشتغال فكر كنيم. يا براي 
سالمنداني كه سن بالايي دارند و زمينگيرند، يا معلولان و 
مصدومان و خانمي كه سه بچه يتيم دارد، بايد به سرعت 

خدمات رساني شود. 
اما بخش ديگر كارها در جامعه اي است كه استعداد دارند 
و وظيفه داريم از آنها دستگيري كنيم و كمك كنيم تا 

درآمدي داشته باشند تا از زير پوشش خارج شوند. 
ما نبايد معيشت و نيازهاي اوليه را از ياد ببريم و معتقديم 
در كنار كارهاي حمايتي است كه كارهاي اصلي تداوم 
پي��دا مي كند.  با اي��ن حال هم اكنون بيش��ترين حجم 
مشغله را مصروف اش��تغال كرده ايم.  ما 2100 ميليارد 
تومان وام اشتغال داريم و براي اولين بار است كه دولت و 

مجلس با هماهنگي هم اين كار را مي كنند. 
نكته حائز اهميت اينكه وام ها خرد هستند. حداكثر وام 
20 ميليون تومان اس��ت. پيش بيني كرده ايم امسال به 
140هزار نفر وام بدهيم. اين باعث مي شود بعد از مدت 
حدود يك س��ال، نمي گوييم همه وام گيرن��دگان، اما 
حدود 70 درصد آنها يك درآمد حداقلي براي خودشان 

دست و پا كنند. 
آيا با اين روش مي توانيد جامعه تحت پوشش 

خود را كاهش دهيد؟
طي يك س��ال و نيم ما 15 درصد جامع��ه هدف را كم 
كرده ايم. هي��چ علاقه اي به بزرگ تر ك��ردن اين جامعه 
نداريم. اگر بحت اشتغال رونق بگيرد خود به خود ورودي 
هم كم مي شود. در گام اول بايد كساني كه حضور دارند 

را كاهش دهيم. 
از حدود دو ماه پيش يارانه مددجويان را نيز به 
صورت متمركز وارد صندوق ولايت كرده ايد. 
اين چه تأثير يا كمكي به خدمات رساني شما 

مي كند؟
جامعه تحت پوش��ش امداد تا قبل از اين اقدام از س��ه 
حساب پول مي گرفتند؛ يكي مستمري كه ما مي داديم. 
يكي دول��ت تصويب كرده و خ��ودش پرداخت مي كرد 
و س��ومي هم دريافت يارانه ها بود. اين س��ه مبلغ هيچ 
ارتباطي به هم نداشتند كه ما آنها را تجميع كرديم. با اين 

تمركز حالا مي دانيم هر خانواده چقدر دريافتي دارد. 
مزيت بعدي اين است كه مثلًا خانواده اي هر ماه حدود 
600 هزار تومان دريافتي دارد. ح��الا اگر آنها بخواهند 
وامي بگيرند ديگر ضام��ن نمي خواهند چون ضمانتش 
همين كارت ولايت اس��ت.  كس��اني كه تا قب��ل از اين 
نمي توانستند يك وام 10 ميليوني بگيرند )چون اقساط 
آن بالا بود( ح��الا خيلي راح��ت وام هاي بالات��ر را هم 
دريافت مي كنند. به همين دليل ما نيز قابليت وام ها را از 

5 ميليون به 20 ميليون ارتقا داديم. 
كارت و صندوق ولايت ضامن مددجويان است. 

شايد قبلًا بعضاً بدحساب مي ش��دند اما حالا مي دانيم 
درآمدهايي دارند كه در يكجا متمركز اس��ت.  ضمناً از 
رسوب و مانده حساب ها هم توانسته ايم تا دو برابر سال 
قبل وام بدهيم كه در سال آينده خيلي بيشتر مي شود. 

در جايي گفته بوديد كه تا 100 ميليون تومان 
هم براي اشتغالزايي پرداخت مي كنيد... 

بله. براي ايجاد هر شغل 20 ميليون وام مي دهيم و اگر 

 خوش حساب ترين مشتری بانك ها 
مددجويان كميته امداد هستند

گفت وگوی »جوان« با مهندس پرويز فتاح، رئيس كميته امداد امام خميني)ره(

 دولت به وظايفش عمل كند ورودی ها به امداد كم می شود
می توانيم به 140هزار نفر وام خوداشتغالی بدهيم

ب�ا تم�ام مش�كلات و گرفتاری هاي�ی ك�ه 
مددجوي�ان ام�داد دارن�د باي�د بگوي�م 
جامعه ه�دف م�ا خوش حس�اب ترين ها در 
بانك ه�ا هس�تند. آنها ك�ه وام ه�اي 2 هزار 
ميلي�اردي گرفته ان�د و نمي دهن�د مطل�ع 
باش�ند ب�ر اس�اس اع�لام بانك ها كمت�ر از 
يك درص�د وام ه�اي امداد لاوصولي اس�ت

نظرمان اين اس�ت دولت ب�ه وظايفش 
درس�ت عمل كند. آم�وزش و پرورش 
وظيفه دولت اس�ت و ما نبايد براي فقرا 
مدرسه درس�ت كنيم. مسكن وظيفه 
دولت است و ما نبايد محله فقرا درست 
كنيم، بيمه فقرا هم همينطور. ما مايليم 
دولت چت�رش در حوزه س�لامت را باز 
كن�د ت�ا ورودي ها ب�ه امداد كم ش�ود
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14 اس�فند سالروز 
 محمدرضا هاديلو

   گفت وگو
كميت�ه  تش�كيل 
امداد به فرمان امام 
خميني)ره( است؛ تشكلي كه به ادعاي همگان،  
اولين نهاد نظام به ش�مار مي آيد. وقتي در 22 
بهمن 1357 انق�لاب مردم ايران ب�ه پيروزي 
رس�يد، ام�ام خمين�ي)ره( آن را انق�لاب 
مستضعفان ناميد و 22 روز بعد از آن يعني در 
14 اس�فند و با دستور مس�تقيم رهبر انقلاب 
كميته ام�داد با ه�دف كمك رس�اني و تحت 
پوشش قراردادن نيازمندان تشكيل شد.  حالا 
رئيس اين كميت�ه معتقد اس�ت رازي در اين 
دس�تور وج�ود دارد. مهن�دس پروي�ز فتاح 
بحث هاي مطروحه در مورد فقرا و مستمندان و 
نيازمن�دان و مس�تضعفين را ج�زو مباح�ث 
حاشيه اي نمي داند و با تأكيد مي گويد: »اينها 
متن انقلاب امام)ره( و متن دين ما هستند.« به 
بهانه سي و نهمين سالگرد تأسيس كميته امداد 
امام خميني )ره( به سراغ مهندس پرويز فتاح 
رئيس اين كميته رفتيم. ايشان در اين گفت وگو 
به تشريح برنامه ها و ديدگاه هاي خود و سازمان 
تحت امرش در رابطه با نيازمندان جامعه و نحوه 
توانمند كردن آنها پرداخت كه در پي مي آيد:
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